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چنـــدی پیـــش ویدیویـــی از اشـــکان خطیبـــی منتشـــر شـــد کـــه از 
ســـرخوردگی و پریشـــان احوالی او در روزگار بعـــد از مهاجرت حکایت 
داشـــت ؛ آنجا کـــه می گفت: »امروز درســـت یک ســـال می شـــود که 
از هرچه داشـــتم و نداشتم گذشـــتم و بعد از 43 ســـال خاک ایران را 
برای همیشـــه ترک کـــردم. در اوج دوران حرفـــه ای  ام از زندگی، کارم 
و خانـــواده  ام و بچه  هایم گذشـــتم. روزهای ســـخت و تلخی اســـت. 
کســـانی کـــه مثل مـــا مهاجـــرت کرده اند خـــوب می  دانند کـــه وقتی 
بـــه این نقطه می  رســـی یعنـــی دیگر ته خط اســـت. یعنـــی راه دیگری 
نمانـــده اســـت و همیـــن اجبار اســـت که مهاجـــرت را یـــک جورایی 
تبدیـــل به تبعیـــد می  کند. خودمـــان و خـــدای خودمـــان می  دانیم 
که چـــه لحظات دردناکـــی را تجربه کردیم. چند بـــار تصمیم گرفتیم 

همـــه چیز را تمـــام کنیم.« 
حرف  های خطیبی از جانب یک ســـلبریتی مهاجـــرت کرده چندان 
برایمـــان تازگی نداشـــت چون پیش از آن نیز مشـــابه آن را از پرســـتو 
صالحی شـــنیده بودیم، وقتی گفته بود: »چند وقتی بود که خســـته 
شـــده بودم. داشـــتم کارهایم را می  کردم برگردم ایـــران. گفتم فوق-

 اش مـــی  روم زندان یـــا هر حکمی که بدهند. دیگـــر نمی  توانم تحمل 
کنـــم غربت را، تنهایی را و خیلی چیزهـــای دیگر را...«

حرف  هایـــی کـــه از زبـــان مهنـــاز افشـــار هم مشـــابه آن تکرار شـــده 
بـــود. امـــا ســـؤالی کـــه در این بیـــن مطرح می  شـــد این بـــود که مگر 
غـــرب مدینه فاضله غرب پرســـتان نیســـت؟ پس چگونه اســـت که 
رفـــاه و آســـایش حاکم بـــر آن هم نمی  توانـــد حال مهاجـــران ایرانی را 
خـــوب کنـــد و حتی اگـــر وانمود کننـــد همه چیـــز عالی اســـت اما باز 
هم حس ندامت و پشـــیمانی اســـت که درون شـــان را رهـــا نمی  کند. 
شـــاید بهتر باشـــد به جای هر تحلیلی جواب این ســـؤالات را از کسی 
بشـــنویم که چنین شرایطی را زیســـت کرده است. کســـی که این راه 

را تـــا آخر رفته اســـت.
چه می  خواهم در پاریس بگویم که صادق زیبا کلام در 

صدا و سیما نمی  گوید؟
حمـــزه غالبی محکـــوم و زندانی سیاســـی در جریان فتنـــه 88 بوده 
اســـت کـــه پـــس از صدور حکـــم از ســـوی مراجـــع قضایی به کشـــور 
فرانســـه پناهنـــده می شـــود. او در این باره در مســـتند »الـــف، الف، 
پاریـــس« ســـاخته حســـین شـــمقدری می  گویـــد:» هـــر کســـی که 
مهاجـــرت می  کند منابع اجتماعی  اش را پشـــت ســـرش می  گذارد و 
از جامعه  ای که برایش مهم بوده اســـت و در آن ریشـــه داشته دور می -

شود. برای کســـی که هنرمند یا سیاستمدار است این ها خیلی حیاتی 
اســـت. یعنی هنرمند زبانش   را از دســـت می  دهد. جامعـــه  ای را که از 
آن الهام می  گرفته اســـت از دســـت می  دهد. مخاطبش را از دســـت 
می دهد. سیاســـت مدار هم همه این ها را از دســـت می  دهـــد به اضافه 

اینکـــه فاصله می  گیرد از جایی که می  خواســـته اســـت تأثیر بگذارد.
اینکـــه کســـی بـــرای زدن حرف  هایش بـــه شـــبکه  های خارجی روی 
بیـــاورد مال وقتی اســـت که خیلی فضا در ایران بســـته باشـــد. وقتی 
فضا خیلـــی خفقان باشـــد این حرف می  تواند درســـت باشـــد که در 
خـــارج حرف  هایی می  تـــوان زد کـــه در ایران نمی شـــود. اما واقعیت 
این اســـت کـــه حرف  هایی در این جـــا زده می شـــود در ایـــران هم زده 
می  شـــود. در تهران هم زده می  شـــود. مثلًا من نوعی چه می  خواهم 
 بگویـــم کـــه علی مطهـــری نمی  گویـــد؟ یـــا تحلیل گر جـــدی الان چه 

می  گوید که صادق زیبا کلام در تهران و در صدا و سیما نمی  گوید؟«
او در ادامـــه می  گویـــد: »تصمیـــم به مهاجـــرت تصمیم پـــر هزینه  ای 
اســـت. بـــرای همیـــن اصلًا بـــه آدم  هـــا توصیـــه نمی  کنم و بـــه نظرم 

تصمیم ســـختی اســـت حتی اگـــر یک طرفـــش زندان باشـــد!«
 احساس فلاکتی که یک ایرانی می  کند برایم 

عجیب است!
  غالبی به دلایلی که منجر به مهاجرت افراد می  شـــود اشـــاره می  کند و 
می  گوید: »چند ســـال در اروپـــا زندگی کرده  ام. یک مـــدت در امریکا 
زندگـــی کرده  ام. در اروپا جا به جا شـــدم. دانشـــجو بودم شـــغل  های 
مختلف داشـــتم. از ســـطح پایین تا ســـطح بالا. فعالیـــت اجتماعی 
داشـــتم. با گروه  هـــای ایرانـــی از ملیت  های مختلف دوســـت بودم. 
الان کـــه این ها را دیدم دیگر نمی  پذیرم کســـی بگوید کـــه ایران خیلی 
بد اســـت! بدی  های خـــود را دارد و حتی گاهی می   توانم آن را بشـــمرم 

امـــا این احســـاس فلاکتی کـــه یک ایرانـــی می  کنـــد برایم عجیب 
اســـت! با هیچ شـــاخصی نمی  گنجد. GDP ایران به نسبت 

قدرت خرید پول در جهان هجدهم اســـت. یعنی تولید 
ناخالـــص ملـــی. یعنی حجـــم اقتصاد. میزانـــی که ما 

تولید می  کنیم. 180-190 کشـــور در دنیا داریم و رتبه 
هجدهم یعنی ما جـــزء 5-6 درصد ثروتمند جهان 
هســـتیم. شـــاخص  ها را که مقایسه می  کنیم می -
بینیم حتـــی به لحاظ شـــاخص  های اقتصادی از 

بعضـــی از کشـــورها مثل یونان و اســـپانیا وضع 
ما بهتر اســـت. این میزان از احســـاس 

فلاکت که هســـت واقعی نیســـت! 
اینکـــه چرا این احســـاس بـــه وجود 
آمـــده اســـت می شـــود دربـــاره  اش 

حرف زد. تـــو ایران جـــاده داریم. 
زیرســـاخت  های خوب داریم. 

بهداشـــت داریـــم. امنیـــت 
داریـــم. البتـــه اروپـــا هم 

منطقـــه امنـــی اســـت. 
صـــد  ر د  2 0 فقـــط 
کشورها هســـتند که 
شـــب  ها هـــم امنیت 
برقرار اســـت. خیلی 

از کشـــورهای دنیا دیگر شـــب  ها امنیت ندارند و شـــب باید به خانه-
 ات بـــروی. مثل امریـــکای جنوبـــی، مکزیک، برزیل که کشـــورهای 
پولداری هم هســـتند. شمال آفریقا شـــب ها خطرناک است بیرون 

بمانی و ریســـک دارد.«
سردار سلیمانی: والله هرکس تیر به سمت این نظام 

انداخت آواره شد
ســـؤالی که اینجا مطرح می  شـــود این اســـت کـــه حقیقتاً این احســـاس 
فلاکـــت کاذب ناشـــی از زندگی در ایـــران از کجا و چطور ایجاد می  شـــود؟ 
ســـهم رســـانه  های خارجی فارســـی زبـــان در ایجـــاد این حـــس فلاکت 
چقـــدر اســـت؟ حکومت  هایی کـــه تلویزیون رســـمی خود را بـــا دریافت 
حق اشـــتراک در اختیار شـــهروندان خود قرار می  دهنـــد چگونه و بر چه 
مبنایـــی برنامه  هایـــی را که بـــا هزینه  های هنگفـــت تولید می  شـــود، به 
رایـــگان در اختیار مخاطب ایرانی قرار می  دهند؟ آیا جز این اســـت که آن-
ها طبق سیاست   های رســـانه  ای خود قصدشان دقیقاً همین ایجاد سیاه 
نمایی و تلقین احســـاس بدبختی است و خدشـــه وارد کردن به همدلی 
مـــردم برای همراهی با نظامی اســـت که بـــا رأی خـــود آن را روی کار آورده-

 انـــد؟ آیا جز این اســـت کـــه این رســـانه  ها در پی احســـاس فلاکت، قصد 
برآشـــفتن مخاطب خود را برای سنگ اندازی نســـبت به حکومت دارند؟ 
 مخاطبـــی کـــه وقتی در ایـــن بن بســـت کاذب بـــه دام افتـــاد و وقتی دید
 لگدپرانی  هایـــش راه به جایی نمی  برد در پـــی تحقق رؤیای خود، تصمیم 
بـــه مهاجـــرت می  گیرد غافـــل از اینکـــه ســـرابی بیش در 

انتظـــار او نیســـت و چـــه درســـت و متقن گفت 
حاج قاسم سلیمانی عزیز: »والله هرکس 
تیر به ســـمت این نظـــام انداخت آواره 

شد...«

نگاهی به وضعیت سلبریتی  های مهاجر در خارج از کشورنگاهی به وضعیت سلبریتی  های مهاجر در خارج از کشور
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تصمیم به مهاجرت 
تصمیم پر هزینه  ای 
است. برای همین 

اصلًا به آدم  ها 
توصیه نمی  کنم و 

به نظرم تصمیم 
سختی است حتی 

اگر یک طرفش 
زندان باشد!

فاطمه کهربایی
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